

С П Р А В К А

о пребывании в г.о. Москве американского туриста
Д.Х.Освальда

С 21 по 28 октября Освальд находился на излечении в Боткинской больнице, после попытки покончить жизнь самоубийством путем вскрытия вены на руке.

Лечивший его проф. Тратаковский, в беседе с переводчиком "Интуриста", заявил, что психика у Освальда здоровая, но что он обладает большой силой воли и в случае, если ему вновь откажут в его просьбе о разрешении остаться в СССР, — он может повторить попытку к самоубийству.

В больничном корпусе, в котором он содержался, одновременно находился на излечении еще один американец, которого называл его друг — сотрудник Посольства США. Последний интересовался Освальдом, спрашивал зарегистрировался ли он в Посольстве США и что с ним случилось. Освальд, по его словам, ничего ему не сообщил.

24-го октября звонили из Посольства и спрашивали когда Освальд выписывается из больницы.

После выписки из больницы Освальд был помещен в гостиницу "Метрополь". 29-го октября его приняли в ОВИРе. Там он снова повторил свою просьбу — оставить его в СССР и дать ему советское гражданство. Начальник ОВИРа разрешил ему ждать в Москве до получения окончательного ответа Верховного Совета СССР на его заявление.

В беседе с переводчицей Освальд заявил, что если Верховный Совет ему откажет, он все равно из СССР не уедет и снова обратится в Верховный Совет и так до тех пор пока не добьется своего. "Я не думаю, чтобы Верховный Совет был бы так жесток ко мне", сказал он.

5 ноября Освальд, в беседе с переводчицей, рассказал, что 31 октября он посетил Посольство США и там заявил об отказе от американского гражданства и сообщил им, что будет просить Верховный Совет СССР о принятии его в Советское гражданство. Принявший его сотрудник Посольства "не выразил особой радости и заявил, что это его дело", и тут же сообщил об этом журналистам.

1, 2 и 3 ноября его в гостинице посетили ряд журналистов, в том числе Стивенс, но он отказался с ними разговаривать.

И.о. Начальника ЭМО *Барто* П. Баранов/
Ст. референт *Белов* /Белов/

" 6 " ноября 1959 г.

МД-6

43236

В ЦЕНТРАЛЬНЫЙ КОМИТЕТ КПСС

В Президиум Верховного Совета Союза ССР обратился с ходатайством о приеме в гражданство СССР американский гражданин Ли Харвей Освальд, прибывший в СССР в качестве туриста 15 октября с.г.

Согласно заявлению, Ли Харвей Освальд, рождения 1939 года, уроженец США, по окончании 3-годичного училища военно-морских сил США служил в оккупационных войсках в Японии. В заявлении Освальд пишет: "Я хочу принять советское гражданство потому, что я коммунист и рабочий, я жил в декадентском капиталистическом обществе, где рабочие являются рабами. У меня нет желания уехать в казую-либо другую страну".

Срок визы Освальда на пребывание в СССР истекает 21 октября с.г.

Комитет государственной безопасности при Совете Министров СССР считает нецелесообразным прием Освальда в советское гражданство.

По нашему мнению, оснований для удовлетворения ходатайства Освальда о приеме его в советское гражданство и о разрешении остаться на постоянное жительство в Советском Союзе не имеется.

Товарищ Ворошилов К.Е. с этим мнением согласен.

Просим указаний.

Дондланс

*с приложением
в 2 экземплярах
в Ц.С.З. 23.10.59.*

23.10.59. В.И.И.

Медведев

DEPARTMENT OF STATE
OFFICE OF LANGUAGE SERVICES
(Translation Division)

LS no.0692061-4
JS/PH
Russian

REPORT

on the Sojourn of American Tourist L.H. Oswald in Moscow

From October 21 through October 28, Oswald was treated at Botkinskiy Hospital after he had tried to commit suicide by slitting a vein in his arm.

Professor Tratakovski, his attending physician, said in an interview with an Intourist interpreter that Oswald was of sound mind but very strong-willed, and if his request for permission to remain in the USSR were turned down again he might repeat his suicide attempt.

In the hospital building where Oswald was staying, one other American was receiving treatment at the same time. This person was visited by a friend, a staff member of the U.S. Embassy. The latter took an interest in Oswald and asked whether he was registered at the U.S. Embassy and what had happened to him. Oswald, according to him, did not tell him anything.

On October 24, the Embassy called and asked when Oswald would be discharged from the hospital.

After his discharge Oswald was put up at the Metropol Hotel. On October 29 he was received at OVIR [section for visas and registration of foreign nationals], where he repeated his request for permission to stay in the USSR and receive Soviet citizenship. The head of OVIR permitted him to wait in Moscow until the final reply of the Supreme Soviet of the USSR to his application.

In a conversation with the interpreter, Oswald stated that if the Supreme Soviet turned him down, he would not leave the USSR anyway and would keep applying to the Supreme Soviet until he achieved his goal. "I don't think the Supreme Soviet would be that cruel to me," he said.

On November 5, Oswald stated in a conversation with the interpreter that on October 31 he had visited the U.S. Embassy, renounced his American citizenship, and told them he would ask

the Supreme Soviet of the USSR to grant him Soviet citizenship. The Embassy staff member who had received him "did not express particular pleasure and replied that that was his business," and he communicated this at once to the journalists.

On November 1, 2, and 3 he was visited at the hotel by a number of journalists, including Stevens [?], but he refused to talk to them.

Acting Head of the EMO [?]
[s] P. Baranov

Senior Consultant [?]
[s] Belov

November 6, 1959
md-6

[stamp]
43256

/illegible stamp]

To the Central Committee of the CPSU

U.S. national Lee Harvey Oswald, who came to the USSR as a tourist on October 15 of this year, has applied to the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR for Soviet citizenship.

According to his application, Lee Harvey Oswald (b. 1939), a native of the United States, served with the occupation forces in Japan after graduating from a three-year U.S. Navy school. [sic]. Oswald writes in the application: "I request that I be granted citizenship in the Soviet Union because I am a communist and a worker. I have lived in a decadent capitalist society where the workers are slaves. I have no desire to go to any other country."

The visa for Oswald's stay in the USSR expires on October 21 of this year.

The Committee for State Security of the Council of Ministers of the USSR deems it inadvisable to grant Oswald Soviet citizenship.

In our opinion, there are no grounds for approving Oswald's request for Soviet citizenship and for permitting him to remain as a permanent resident in the Soviet Union.

Comrade K. Ye. Voroshilov agrees with this opinion.

Please give [further] instructions.

[Partially illegible handwritten note: "Added with proposals. Georgadze agrees. 10-23-59]

10-21 [?]-59 [s] Georgadze